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VERSLAG VERENIGINGSJAAR 1957 

door Mej. A. Veenbaas 

(Uitgebracht in de ledenvergadering van 26 februari 1958) 

De doelstelling van de vereniging, een kontaktpunt te zijn, waar alle peul-
vruchtenbelangen in hun onderlinge samenhang worden bekeken en behar
tigd wordt meer en meer verwerkelijkt. Dit bleek ook duidelijk in het thans 
afgelopen jaar. Een breed terrein, dat bij de kweker begint en via teler en 
handelaar bij de konsument eindigt, wordt thans overzien. Vooral met in
zichten en belangen van de laatste groep moet meer en meer rekening wor
den gehouden. De konsument, al of niet georganiseerd, brengt zijn wensen 
en eisen ten opzichte van allerlei verbruiksartikelen steeds duidelijker naar 
voren. Zeker ook geldt dit voor de peulvruchten. 
Bij de kwaliteit spelen de weersomstandigheden een belangrijke rol. Dit 
bleek ook in 1957. Het natte weer tijdens de oogst van droge peulvruchten 
toonde opnieuw de grote betekenis aan van meer oogstzekerheid en onder
streepte als het ware de urgentie van het in de toekomst gedachte oogst-, 
droog- en bewaaronderzoek. In de doperwtencampagne kwam weer duidelijk 
het belang van oogstspreiding voor de fabriek naar voren. Een week met 
hoge temperaturen was oorzaak dat een deel der conservenerwten niet tijdig 
verwerkt kon worden. 
De voorlichting door het Technisch Bureau had plaats in de vorm van 
artikelen in vakbladen, door lezingen, via de radio en door persoonlijk 
kontakt met belanghebbenden. Voorts besteedde ir. Lammers in zijn kwa
liteit van secretaris van de Akkerbouwcommissie veel zorg en tijd aan de 
werkzaamheden rondom het concept meerjarenplan voor het onderzoek 
akkerbouwpeulvruchten. Voor de oogstramingen, die in samenwerking met 
de regionale correspondenten worden opgemaakt was veel belangstelling. 
Bij de doperwtenteelt op kontrakt werd de praktische medewerking van het 
Technisch Bureau gevraagd. Op verzoek van twee conservenfabrikanten 
in Drente en hun kontrakttelers heeft de heer van der Post, met assistentie 
van enige Wageningse studenten, tarratiewerkzaamheden verricht, die zo
danig geslaagd zijn, dat zij ook elders als uitgangspunt kunnen dienen. 
Eveneens werd praktische medewerking verleend bij de beproeving van een 
slabonenplukmachine, die het, bij aanwezigheid van geschikte rassen, moge
lijk zal maken op akkerbouwbedrijven slabonen voor de groene pluk te ver
bouwen. 
Het peulvruchtenonderzoek onder leiding van ir. Riepma betrof onder meer 
de standruimte bij conservendoperwten, -tuinbonen en -stamslabonen, 
waarbij duidelijke resultaten werden verkregen. Het onderzoek betreffende 
droogmethoden te velde, oogsttijden en organische bemesting wordt voort
gezet. Het centrale rassenproefveld voor conservendoperwten slaagde goed. 
De verzorging van de administratie en het vele type- en stencilwerk was 



ook dit jaar bij mevrouw v. d. Kraats-Zwetsloot en mejuffrouw Kreykamp 
in goede handen. 

Bestuursaangelegenheden 

Dr. ir. G. de Bakker zag zich wegens drukke werkzaamheden genoodzaakt 
als bestuurlid te bedanken. Dr. de Bakker, die het kontakt tussen de ver
schillende groeperingen ook voor de tuinbouw waardevol acht, deed de 
suggestie in zijn plaats weer een persoon uit de tuinbouwkringen voor te 
stellen, waaraan het bestuur gaarne voldeed. Op de algemene vergadering 
werd Dr. ir. J. Sneep, direkteur van het Proefstation voor de Groenteteelt in 
de volle grond in Nederland te Alkmaar als bestuurslid gekozen. 
Bestuursvergaderingen werden gehouden op 16 januari, 19 februari, 16 mei, 
19 september en 18 december. 
Het voornaamste punt van bespreking vormde het voorstel van de Akker
bouwcommissie betreffende de indeling naar urgentie en belangrijkheid van 
de projekten van het concept meerjarenplan onderzoek akkerbouwpeul-
vruchten. De in aanmerking komende projekten betreffen zowel de verede
ling, in het bijzonder van ronde groene erwten, schokkers en gele erwten, 
als de teelt, ziekten en plagen, de oogst, het dorsen, drogen, bewaren, de voe
dingswaarde en de kwaliteit. 
De overheid is genegen voor het onderzoek een subsidie te verlenen gelijk 
aan het bedrag dat van de zijde van het bedrijfsleven ter beschikking komt. 
Het bestuur meent te mogen verwachten, dat het Produktschap voor Granen, 
Zaden en Peulvruchten de aan te vragen gelden zal uittrekken. In verband 
hiermede werden de projekten ter verdere behandeling en kostenraming aan 
de Akkerbouwcommissie teruggegeven. Reeds werd financiële medewerking 
toegezegd aan de oprichting van een Proefboerderij voor het Drogen in de 
Noordoostpolder. 
Voorts werden ook de voorstellen en werkzaamheden van de verdere com
missies besproken. 
Een actie ter verhoging van het ledental werd ingezet. 
Aan het Produktschap werd desgevraagd advies gegeven ten aanzien van 
het laten vervallen van de kwaliteitscontrole op kapucijners en rozijnerwten 
bij export. 
Bij verschillende besprekingen kwam steeds weer het belang van goede kwa
liteit naar voren. 
Aan de hand van door ir. Lammers en de secretaresse opgestelde nota's had 
een eerste gedachtenwisseling plaats omtrent de wegen die moeten worden 
ingeslagen om tot een goed kwaliteitsniveau te komen. 



Commissies 

Pers- en Propagandacommissie 

Vergaderd werd op 15 januari en 26 november; voorstellen voor de zomer
en wintervergadering, respectievelijk voor 1957 en 1958 werden opgemaakt 
en aan het bestuur voorgelegd. 
Wijziging van de vorm, waarin de Technische Berichten verschijnen is nog 
in behandeling. 

Werkgroep voor uiterlijke kwaliteit en kookeigenschappen 

De besprekingen inzake herziening van het peulvruchtenbesluit werden op 
15 januari voortgezet. Voor verdere behandeling is een commissie ad hoc 
gevormd, die op 12 maart en 15 mei vergaderde. De heer J. A. Imhoff, tot 
voor kort voorzitter van het College van Directeuren van Keuringsdiensten 
van Waren, werd uitgenodigd zijn medewerking te verlenen. 
De Werkgroep behandelde op 15 januari voorts het gedeelte betreffende het 
kwaliteits- en voedingsonderzoek uit het concept meerjarenplan akkerbouw-
peulvruchten. 

Adviescommissie voorlichting aan de konsument 

Reeds in het eerste jaar van haar bestaan ontstonden twee vacatures. Half 
november ontvingen wij het treurige bericht van het overlijden van de heer 
S. Booster, die de Ver. v. Grootbedrijven in Levensmiddelen vertegenwoor
digde. 
Mevrouw T. Vogel-Schaap, die voor het huishoudonderwijs zitting had, 
zag zich genoodzaakt als lid te bedanken wegens drukke gezinswerkzaam-
heden. 
De commissie stelde in haar vergadering van 9 mei een werkprogramma van 
1 mei 1957-1 januari 1959 op; de objecten werden naar urgentie gerangschikt. 
Bij bestuursvergadering bleken de financiën echter niet toereikend ; schrifte
lijk werd opnieuw advies bij de commissieleden ingewonnen, waarna het 
programma in september door het bestuur werd goedgekeurd. 
Het uitgevoerde programma van 1 januari-1 mei 1957 werd reeds in een 
eerder verslag opgenomen. 
In het najaar werden door de heer van der Post de voorlichtingsmiddagen 
en -avonden met het bekende succes voortgezet. Evenals voorgaande jaren 
gaf de kwaliteit regelmatig stof tot een gesprek. Teneinde de aandacht van 
het vak- en huishoudonderwijs, in het bijzonder van de opleidingsscholen 
voor leerkrachten, vast te houden werd voor deze groep bij toetreding als lid 
een gratis collectie peulvruchtenmonsters als leermiddel ter beschikking 
gesteld. 
De vergaderingen van de Contactgroep Coördinatie Voorlichting onder 
leiding van Prof. den Hartog werden als regel bijgewoond. 



Akkerbouwcommissie peulvruchten 

Het voorstel betreffende een indeling naar urgentie van de projekten van het 
concept-meerjarenplan kon reeds bij de aanvang van het jaar aan het be
stuur worden voorgelegd. Na behandeling in de bestuursvergadering van 
19 februari werden de projekten verder uitgewerkt en een kostenraming 
opgemaakt. Hiertoe werd met verschillende onderzoekcentra en onderzoe
kers overleg gepleegd. Omstreeks de jaarwisseling kwam een meer definitief 
plan voor enige jaren en een begroting voor 1958 gereed. 

Leden en ledenvergadering 

Het aantal leden en buitengewone leden nam toe van 836, januari 1957, 
tot 924, januari 1958, bedraagt thans in februari 998.*) In het bijzonder kun
nen worden genoemd een 90-tal „Spar"-winkeliers, die naar aanleiding van 
avonden voor de detailhandel toetraden, verder 12 leden van de Groninger 
Maatschappij van Landbouw Afdeling Beerta, voorts landbouworganisaties, 
gewestelijke afdelingen van de N.A.K., Hogere en Middelbare Landbouw
scholen, Keuringsdiensten van Waren, Leraren Vakonderwijs, Huishoud
scholen. In de loop van het jaar werden 54 leden afgeschreven. 
De ledenvergadering werd op 28 februari gehouden. Na het huishoudelijk 
gedeelte hield ir. Lammers een inleiding over „Enkele aktualiteiten in het 
peulvruchtenjaar 1956," die ook dit jaar weer door een geanimeerde dis
cussie werd gevolgd, 's Middags voerden twee deskundigen uit handels
kringen het woord. De heer A. de Lange jr., directeur Erven G. v. Sillevoldt 
N.V. te Rotterdam, besprak de noodzaak van export; de heer Huizinga, 
voorzitter van de Werkgroep voor uiterlijke kwaliteit en kookeigenschappen, 
hield een causerie over de binnenlandse peulvruchtenhandel. Op deze le
zingen volgde een levendige gedachtenwisseling. 
Voor de zomervergadering op 27 en 28 juni werd in Hoogeveen bijeenge
komen, waar het gezelschap in de gelegenheid werd gesteld Lucas Aarden-
burg's Conservenfabriek „De Kennemer" in vol bedrijf te bezichtigen. 
Daarna volgde een tocht door de mooiste gedeelten van Zuid-Drente; bij 
Dwingelo werd de radiotelescoop bezichtigd, in het Mantingeveld een per
ceel conservendoperwten, welk perceel voor het vierde jaar in cultuur was. 
Dit gebied isi n ontginning bij de Ned. Heide Mij. en eigendom van de Levens
verzekeringsmaatschappij „Utrecht." De tocht eindigde te Emmen, waar de 
deelnemers in hotel 's Herenhof werden verwelkomd door de Gewestelijke 
Raad van het Landbouwschap. Met het gemeenschappelijke diner werd de 
eerste dag besloten. 
De tweede dag ging de tocht door het veenkoloniale gebied in Zuid-Oost-
Drente. Een bezoek werd gebracht aan de A. G. Mulder Hoeve te Emmer-
compascuum, waar door het Rijkslandbouwconsulentschap Emmen jaar
lijks een doperwtenrassenproefveld wordt aangelegd om op basis daarvan de 

*) Op de dag van de vergadering werden het 999e en 1000e lid ingeschreven. 



kontrakttelers van advies te kunnen dienen. Via Schoonebeek werd naar 
Coevorden gereden, waar de bijeenkomst met de grauwe erwtenlunch werd 
beëindigd. 
Bij de opstelling van het aantrekkelijke programma werd veel medewerking 
verkregen van de heren M. de Jong en D. Venema, verbonden aan de 
„Kennemer" en van het Rijkslandbouwconsulentschap Emmen. 

Publikaties 

Er verschenen twee Technische Berichten : 
Nr. 73 - „Exporteren of...." door de heer A. de Lange jr. en „Iets over de 

binnenlandse peulvruchtenhandel met als vraag: Kennen de kwe
kers, telers en handelaren de verlangens van de konsument" door 
de heer H. F. Huizinga. 

Nr. 74 - Resultaten van het doperwtenrassenonderzoek oogst 1955, 1956, 
1957 door ir. P. Riepma Wzn. (landbouwkundige eigenschappen) 
en Mej. A. Veenbaas (kwaliteitseigenschappen). 

Voorts gingen uit: 

de verenigings- en financiële verslagen van 1953-1956; hierin werd opgeno
men een lijst van de na 1945 verschenen Technische Berichten. 

het vorslag van de Collectieve Peulvruchten Propaganda, dat om praktische 
redenen een afzonderlijk omslag verkreeg. 

de Berichten aan de leden nrs 57, 58 en 59. 

Financiën 

Het verslag 1956 en de begroting 1957 werden op de ledenvergadering be
sproken en goedgekeurd. De resterende gelden van de collectieve peulvruch
tenvoorlichting en de propaganda 1951-1956, werden bij bestuursbesluit in 
de P.S.C.-kas overgebracht. 
De kascommissie sloot zich aan bij de uitslag van de kascontrole van de rijks-
accountant. De boekhouding, die door de heer M. v. d. Weerd wordt ge
voerd, werd in orde bevonden. De balans en rekening van lasten en baten 
gaven een juist beeld van de financiële positie der vereniging en van de in het 
boekjaar 1956 verkregen uitkomsten. Voor het volgend jaar werd geen kas
commissie benoemd. 

Het bestuur meent dat 1957 voor de P.S.C, een goed jaar is geweest. In het 
bijzonder de medewerking die voor het meerjarenplan-onderzoek akker-
bouwpeulvruchten werd verkregen, stemt tot voldoening en opent met ver
schillende andere aktiviteiten goede perspectieven voor 1958. 



ENKELE PEULVRUCHTENAKTUALITEITEN 1957 

door ir. R. P. Lammers 

I. Teelten van verschillende peulvruchten 

Het totale areaal akkerbouwpeulvruchten was ± 46.000 ha, t.w. ± 39.000 ha 
erwten, ± 4500 ha stambonen, 1800 ha Vicia-bonen en ± 400 ha lupinen 
voor zaad. 
Als totaliteit waren de resultaten van de akkerbouw teleurstellend: lage 
suikeropbrengsten van de bieten op de klei, „glas" en phytophtora in de aard
appels en lage prijzen voor ronde groene erwten en vlas. 
Enkele opmerkelijke punten uit het weersverloop. 
De winter bracht vrijwel geen vorst = ongunstig voor de struktuur van de 
grond. Plaatselijk traden slagregens op in de zaaitijd van de erwten, wat 
vooral op struktuurgevoelige gronden (b.v. N.O.P. en Groningen) aanleiding 
gaf tot matige of slechte gewassen. Droog voorjaar en voor-zomer ; hitte
golven eind juni-begin juli, wat een veel te snel verloop van de conserven-
doperwtencampagne veroorzaakte. Midden in de droge erwtenoogst weers
omslag van droog naar zeer nat en later hetzelfde in de stambonenoogst. 

De landbouwerwten hebben gemiddeld goede opbrengsten gegeven. Ten
gevolge van de warme en droge voor-zomer trad er nogal veel luis op, 
waardoor vooral in het zuidwestelijk kleigebied tamelijk veel virusaantasting 
optrad, zich uitende in vroegtijdige vergelingsverschijnselen. De indruk werd 
verkregen dat het „enation"-mozaïek hierbij een belangrijke rol speelde. 
Enige ongerustheid veroorzaakte de nieuwe erwten-virusziekte „vroege ver-
bruining" genoemd, omdat deze thans ook buiten Noord Holland namelijk 
in Noord Brabant en Zuid Beveland werd aangetroffen. Het betreft hier een 
grondvirus. Er is reeds gebleken dat er erwterassen zijn, die vermoedelijk 
vrijwel onvatbaar zijn, zodat de kans groot lijkt dat door veredeling deze 
ziekte kan worden overwonnen, evenals dit het geval is met topvergeling. 
Er was nogal veel wormstekigheid; als oorzaken kunnen worden aangegeven: 

a. de vlinders hadden een gunstige ( = droge) vluchtperiode ; 
b. door het zeer warme weer was de residue-werking van het bestrijdings

middel parathion kort, terwijl de rupsjes eerder in de peulen gingen dan 
normaal. Daardoor kwam de bestrijding waarschijnlijk nog al eens te 
laat. 

c. vrij veel telers pasten geen bestrijding toe. 

Er kwamen in kapucijners en rozijnerwten weinig kwade harten voor. In de 
schokkers kwam het normale beeld van kwade harten eveneens weinig voor, 
echter kwam abnormaal veel pluimnecrose voor. Aanvankelijk werd ge
dacht aan een hitte-beschadigingsverschijnsel, doch later bleek uit proefveld
materiaal dat er toch verband bestond met mangaan-honger. Aangezien deze 
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pluimnecrose abnormale kiemplanten veroorzaakt, moesten vele partijen 
zaaischokkers naar de konsumptiesektor worden verwezen. 
Door het hete weer in de conservendoperwtencampagne verliep de rijping zo 
snel, dat verscheidene kontraktpercelen voor rijpe oogst moesten blijven 
staan. Dit veroorzaakte nogal enige moeilijkheden, temeer omdat de 
N.A.K.-G. dergelijke percelen niet meer wil keuren en bestemmen voor zaai
zaad. In verband met deze aangelegenheid werd enig onderzoek geëntameerd 
omtrent de geschiktheid van rijpe doperwten voor „processed peas," die hier 
te lande b.v. als „erwten met wortelen" worden gemaakt. Het bleek dat 
kreukerwten ongeschikt zijn, doch dat de rondzadige doperwten goede 
perspektieven openen. 
Wat de stambonen betreft is vermeldenswaard dat in Zeeuws-Vlaanderen de 
chemische onkruidbestrijding: in het enkelvoudig bladstadium spuiten met 
D.N.B.P., op kleine schaal in de praktijk ingang vond. De resultaten stem
den hoopvol. 
Er groeide een goed gewas bonen, doch de zware regenval in en vooral na de 
oogst toen de bonen op de ruiter stonden, veroorzaakte veel schade, zodat 
veel wakke partijen werden aangevoerd. Daarnaast werd veel kunstmatig 
gedroogd. 

bonen in de regen 

Uit het buitenland kwamen enkele klachten over afwijkende geur en smaak, 
hetgeen reden was om een oriënterende proef in te zetten omtrent de moge
lijke invloed van het chemisch, b.v. tegen bederf prepareren van zakken. 
Inderdaad werd gevonden dat het gebruikte middel een afwijkende smaak 
kon veroorzaken. Er werd daarom aan de praktijk geadviseerd om geen 
bruine bonen te verpakken in chemisch geprepareerde zakken. 
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Een en ander was aanleiding om t.z.t. een breed opgezet onderzoek over deze 
kwestie te organiseren in samenwerking met de betreffende instituten. 

De veldbonen gaven goede opbrengsten. 
De zaadteelt van lupinen stelde teleur. 
Door de droogte en hittegolven in juni en begin juli viel de peulzetting tegen 
terwijl het natte weer later in het seizoen de kwaliteit ernstig schaadde. 

De machinale pluk van stamslabonen leverde feitelijk teleurstellende resul
taten op; enerzijds doordat het geteelde ras „Dubbele witte zonder draad" 
niet geschikt is en anderzijds doordat eerder genoemde hittegolven voor
al in het zuiden peul- en bloemafval veroorzaakte, waardoor a.h.w. twee-
wassigheid ontstond. 
Op de klei kon niet worden gewerkt met de bonenplukmachine wegens nat
tigheid. Het laat zich aanzien dat machinale bonenpluk op de kleigronden 
in Nederland te riskant is in verband met deze onmogelijkheid om op natte 
grond te werken. 
Aangezien nog geen rassen beschikbaar zijn welke zich goed machinaal laten 
plukken en tevens een goede kwaliteit opleveren, zal de omschakeling van 
handpluk op machinale pluk geleidelijk gaan. 
Het is inmiddels wel duidelijk geworden dat men bij kontraktteelt op akker
bouwbedrijven en machinale pluk de kostprijs sterk kan drukken. 
Uit het onlangs gepubliceerde L.E.l.-rapport blijkt dat de handgeplukte 
bonen op de kleine bedrijven iets minder dan 40 et. per kg kosten aan de 
teler; bij machinale pluk kan de conservenfabriek de bonen in huis hebben 
voor 25 à 30 ct. per kg uitgaande van een matige opbrengst. Gezien de in de 
toekomst zeker te halen opbrengst van ± 10 ton per ha, in eenmaal te pluk
ken, kan deze prijs gedrukt worden tot ±_ 20 et per kg. 
Men is er in tuinbouwkringen dan ook wel van overtuigd dat de normale 
stambonenteelt voor conserven van de typische tuinbouwbedrijven zal ver
dwijnen, waarschijnlijk ook voor de verse konsumptie. 
De beproeving van het eerste prototype van de Nederlandse bonenpluk
machine „Borga", leverde nog geen volkomen bevredigende resultaten op. 
Doordat hier werd gewerkt met een goedkope machine en een gewas op 
normale rijenafstand leken de financiële aspekten zeer gunstig. De verdere 
ontwikkelingen zullen moeten worden afgewacht. 

De zaadteelt van doperwten is over het geheel genomen goed uitgevallen; de 
vroege rassen Kelvedon Wonder en Eminent vormen de hoofdmoot. 
De zaadteelt van stamslabonen, waarvan het areaal nog slechts 1000 ha 
bedroeg, is allerbedroevendst geweest: nog geen 1000 kg per ha. Het kunst
matig drogen heeft goede resultaten opgeleverd en zal verder worden uit
gebreid. Ook in Tanganyika is de zaadteelt van stamslabonen slecht uitge
pakt, o.a. door zware roestaantasting. 
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Nu zo langzamerhand blijkt dat de zaad teelt in dit Afrikaanse gebied niet zo 
zeker is als men aanvankelijk wel meende, is het mogelijk dat men deels weer 
terugschakelt op Nederland. 

II. Oogstraming erwten 

De voorlopige oogstraming erwten oogst 1957 van de P.S.C, mag deze maal 
een succes worden genoemd, althans voor wat betreft de overeenstemming 
met de C.B.S.-cijfers. 
De definitieve C.B.S.-raming van eind 1957 vergeleken met de P.S.C.-
raming is als volgt: 

Ronde groene erwten 
Schokkers 
Kapucijners-rozijnerwten 

In tons 

C.B.S. 

93.500 
15.600 
6.400 

P.S.C. 

95.300 
15.300 
6.300 

Gebleken is dat bij de inventarisatie vrijwel alle conservendoperwten tot de 
landbouwerwten worden gerekend; dit is feitelijk in strijd met de C.B.S.-
instruktie. Door ons is daarom voorgesteld de instruktie zodanig te wijzigen 
dat men tot meer zekerheid komt omtrent de opgegeven arealen. 

III. Een en ander over de rassen 

Het ras is een van de belangrijkste produktie- en kwaliteitsfaktoren. Men 
mag inderdaad wel stellen dat het ras de spil is waar de rest omheen draait. 
Daarom is de veredeling zo belangrijk en al is het dan secundair, het rassen-
onderzoek eveneens. 
Uit het rassenonderzoek komen de beste rassen naar voren, worden ook de 
bijzondere landbouwkundige- en kwaliteitseigenschappen ervan bekend, 
zodat ze aan de praktijk kunnen worden geadviseerd. 
Bij de landbouwpeulvruchten is de organisatie zeer degelijk: het I.V.R.O. 
doet uitvoerig onderzoek op een groot aantal proefvelden en de resultaten 
daarvan beslissen over de opname in de Rassenlijst. In dit verband dient 
opgemerkt dat het kwaliteitsonderzoek wordt verricht door het kwaliteits
laboratorium van het Proefstation voor de Akker- en Weidebouw, e.e.a. 
onder leiding van mej. A. Veenbaas. De Rassenlijst is bijzonder belangrijk 
omdat opname daarin tevens het recht betekent om zaaizaad van het be
treffende ras in het verkeer te brengen. Omgekeerd bepaalt het rassensorti-
ment dus wat er hier te lande wordt geteeld. 
Het mag niet verheeld worden dat de P.S.C, het niet eens is met de geringe 
mate waarin de „Rijkscommissie voor de samenstelling van de Rassenlijst 
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voor landbouwgewassen" de kwaliteit laat meespreken bij de beslissing of 
een nieuw ras al of niet wordt opgenomen in de Rassenlijst. Zo zijn wij b.v. 
van mening dat opname van het ras Fertila onjuist is geweest omdat de 
konsumptiekwaliteit zeer matig is. De redenering van genoemde commissie 
is dat de kwaliteit onvoldoende wordt betaald, zodat men deze faktor kwa
liteit ook niet te zwaar mag wegen. Onze redenering is dat, aangezien de 
kwaliteit bepalend is voor de omvang van de konsumptie in binnen- en bui
tenland, de kwaliteit dus ook bepalend is voor de omvang van de teelt. 
Dit argument komt voort uit het bezien van het probleem op langere termijn, 
er wordt dus naar de toekomst gekeken. Naar onze mening is dit argument 
zwaarwegend. 
Deze beschouwingen houden verband met de discussie omtrent de richting 
waarin de Nederlandse landbouw zich zal moeten ontwikkelen. Er zijn 
2 accenten: 
a. het streven om te komen tot lage kostprijzen; 
b. het voortbrengen van die kwaliteitsprodukten waartoe Nederland door 

omstandigheden van bodem, klimaat, kennis en ervaring uitzonderlijk 
goed in staat is. 

Deze accenten zijn lang niet altijd alternatieven, terwijl men ook moet be
denken dat de levende werkelijkheid van de marktsituatie aangeeft welke 
kant men op moet. Men moet echter bij het uitzetten van de koers niet kort
zichtig zijn. De moderne huisvrouw zal meer en meer prima kwaliteiten 
vragen. 
Bij het bekijken van de rassenstatistiek van de ronde groene erwten blijkt 
dat Rondo nog steeds hèt ras is; meer dan 80% van de in 1957 geteelde 
ronde groene erwten waren Rondo's. Aangezien Rondo van uitnemende 
konsumptiekwaliteit is, is dit dus een gunstige situatie. De nieuwe rassen 
hebben slechts een geringe uitbreiding. Nu Rovar, een vaatziekte resistent 
Rondo-type in de Rassenlijst is opgenomen, zal Vares wel weer gaan ver
dwijnen, omdat dit ras kwalitatief niet kan meekomen. 
Rovar is produktief, doch is niet zo goed van kwaliteit als Rondo. Het andere 
nieuwe ras is Pauli; dit weinig stroleverende produktieve ras zal waarschijn
lijk een snelle verbreiding krijgen op vruchtbare strorijke gronden b.v. in de 
N.O.P. Wij zijn nog niet geheel gerust over de smaak. Bij oogst 1956 werd 
soms een enigszins bittere smaak geconstateerd. Uit oogst 1958 zal een groot 
aantal praktijkmonsters worden onderzocht om na te gaan van welke om
vang dit verschijnsel is. 
Bij de schokkers is Big Ben het toonaangevende ras. In 1957 was de verhou
ding ruwweg: Big Ben/Emigrant/Zelka = 10/5/5. Big Ben zal de Zelka wel 
geheel gaan verdringen. Emigrant handhaaft zich in verband met het feit dat 
dit ras veel minder wordt aangetast door valse meeldauw. 
Aureool domineert zeer sterk bij de kapucijners. 
Bij de rozijnerwten zien wij Vinco langzamerhand verdwijnen en worden op
gevolgd door Koroza, die een betere konsumptiekwaliteit heeft. Toch staat 
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de kwaliteit van Koroza nog niet op het peil wat feitelijk verlangd wordt 
voor handhaving van de konsumptie. Laten wij hopen dat onze kwekers de 
rozijnerwten niet geheel uit het oog verliezen. 
Op het terrein van de conservendoperwten heerst een levendige aktiviteit. 
Zowel in Nederland als in het buitenland wordt zeer hard gewerkt aan 
nieuwe rassen die beter tegemoet komen aan de eisen die de conserven-
industrie stelt. Met een bij de industrie ingestelde enquête is ons gebleken 
dat men vooral in de blik- en droogconserven-sektor vooral rassen wenst die 
veel fijne sortering opleveren, terwijl daarnaast vooral nadruk wordt ge
legd op een goede smaak. 
Met betrekking tot bepaalde rassen is het volgende vermeldenswaard. Het 
door dr. R. J. Mansholt gekweekte uit de kruising Mansholt's G.E.K. x 
Kelvedon Wonder donkergroene ras Mansholt X 2117 blijkt in binnen-
en buitenland sterk in de belangstelling te komen. Een en ander stemt over
een met de door ons vastgestelde gunstige landbouwkundige- en kwaliteits
eigenschappen. 
Het veredelingsbedrijf „Nunhem" kwam gereed met een vaatziekte-resis
tent Kelvedon Wonder-type, dat in 1958 in beproeving komt. 
De coöp. „West Friesland" komt met een ras dat mogelijk een kans maakt 
de vaatziekte-resistente vervanger van Finette te worden. In dit opzicht 
treedt het in concurrentie met het Franse ras Supcovert, dat in 1958 in de 
praktijk komt. 
Aangezien Finette, het thans meest geteelde doperwtenras flauw van smaak 
is, zijn wij zeer benieuwd naar de smaak van genoemd West Fries ras. 
Twee Amerikaanse rassen bleken geschikt voor teelt in Nederland, nl. het 
blikerwtenras Erickson's Perfection en de vrieserwt Olympic. Beide rassen 
zijn van Brotherton, Ellensburg-Washington. Het bleek dat deze rassen in de 
staat Washington goed voldeden in het z.g. „Puget Sound-gebied" waar de 
groeivoorwaarden in grote mate overeenstemmen met de Nederlandse. 
Tenslotte is vermeldenswaard dat in 1958 2 dubbelpeulige Alaska-typen in 
beproeving worden genomen. Het ene ras is Amerikaans, het andere Neder
lands. Mogelijk kan hiermede het opbrengstvermogen van het Alaska-type, 
dat een zeer goede kwaliteit oplevert, worden verhoogd. Overigens ontvein
zen wij ons niet dat de toekomst is weggelegd voor rassen met korter en 
steviger stro. 
Bij de landbouwstambonen is allereerst vermeldenswaard het kogelbonen-
ras Goudkorrel. Dit ras doet niet zo heel veel onder in opbrengstvermogen, 
zodat wij in de komende jaren goedkope kogelbonen kunnen verwachten. 
Het lijkt wel gewenst dat de handel terzake de nodige belangstelling voor dit 
type aan de dag legt, anders bestaat de mogelijkheid dat de teler toch maar 
liever bij de gewone bruine bonen blijft. 
Het is voorts tijd dat er wat meer aandacht wordt geschonken aan de kievits
boon Koekoek die in de rassenproeven zeer goed naar voren is gekomen. 
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IV. De export van erwten naar Groot Brittannië 

Wij hebben in dit overzicht vrijwel ieder jaar aandacht besteed aan de Engelse 
erwtenteelt en de afzet van Hollandse erwten naar dit belangrijke afzetgebied. 

AREAAL DROGE KONSUMPTIE-ERWTEN CROOT-BRITTANNIË 
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Uit de grafiek blijkt dat het Engelse droge-erwtenareaal sedert de jaren 1948 
en 1949, toen een top werd bereikt, zeer sterk is ingekrompen. Gezien de 
sterke daling van de laatste drie jaren mag men wel rekenen op een verdere 
inkrimping. 
Dit betekent dat Groot Brittannië weer een belangrijke import-behoefte 
heeft gekregen. Een areaal van 25.000 ha, waarvan bij normale oogst 
± 50.000 ton kan worden geoogst, betekent dat minstens 30.000 ton moet 
worden ingevoerd. De behoefte is nl. op 80 à 90.000 ton te taxeren. De vraag 
is welk deel Nederland van deze import voor zijn rekening kan nemen. 
Japan is als concurrent van de markt verdwenen, daarentegen heeft de U.S.A. 
ons de laatste jaren zeer zware concurrentie aangedaan met zeer goedkope 
Alaska-erwten. Deze lage prijzen hangen samen met een grote Amerikaanse 
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produktie. De Alaska-erwt blijkt voor „processed peas" zeer geschikt te zijn. 
Overigens komen er nogal eens kevers in de Amerikaanse Alaska voor. De 
hoge prijzen voor schokkers wijzen er echter wel op, dat dit type nog een be
langrijke plaats inneemt in het sortiment. 
Wij zien dus dat Engeland weer een interessant afzetgebied is geworden. Ge
zien de sterk opkomende concurrentie van de ingeblikte en ingevroren dop-
erwten, zal speciale aandacht aan de kwaliteit moeten worden geschonken. 
Men wenst erwten die heelblijven bij het koken of inblikken, die een zachte 
schil hebben, terwijl vooral een gelijkmatige kook van veel belang is voor 
„processing." 
Theoretisch zou de handel daaraan tegemoet kunnen komen door ôf de 
telerspartijen apart te houden èf slechts die telerspartijen samen te voegen 
die van overeenkomstige kookkwaliteit zijn. De verwezenlijking lijkt bij de 
tegenwoordige gang van zaken wel zeer moeilijk. Men zou immers van iedere 
partij een monster op kook moeten beoordelen. 
Wat het heelblijven en de zachte schil betreft, zal de veredeling uitkomst 
moeten brengen. Wij weten reeds dat in principe dit mogelijk is. Dit punt is 
zeer belangrijk te achten omdat het beslissend is voor de toekomstige export. 

V. De binnenlandse afzet 
Zoals bekend, heeft de konsumptie van peulvruchten zich weer op een nor
maal peil weten te herstellen, nl. 2,4 kg per hoofd per jaar. Daarnaast is er 
nog een konsumptie van 0,3 kg per hoofd per jaar in de vorm van bonen-
spijs. Wij menen dat de P.S.C.-voorlichtingscampagnes een belangrijke 
faktor bij dit herstel hebben gevormd. Wij moeten echter attent blijven en 
wel in het bijzonder op de kwaliteit. Het is ons opgevallen dat er nogal eens 
buitenlandse bonen in de winkels liggen zonder de volgens het Peulvruchten-
besluit verplichte aanduiding „buitenlands!" 
Voorts bleek dat er nogal eens minder goede kwaliteiten losse peulvruchten 
van Hollands origine aangeboden werden. Ten einde over reële gegevens te 
kunnen beschikken werd in seizoen 1957/'58 begonnen met een bemonste
ring van het in de winkels aangebodene. Het resultaat van de beoordeling 
was als volgt : 

Groene erwten . . 
Kapucijners . . . 
Bruine bonen . . 
Witte bonen . . . 

Uiterlijk 

goed 

72% 
40% 
65% 
78% 

matig 

8% 
30% 
17* % 
2% 

slecht 

20% 
30% 
17*% 
20% 

Kook 

goed 

36% 
32% 

matig 

5 1 % 
68% 

niet bepaal 
niet bepaal 

slecht 

13% 
0 

d 
d 

Bepaald door het kwaliteitslaboratorium van het P.A.W. 
De cijfers spreken een duidelijke taal. In de komende jaren zal ook nagegaan 
worden hoe de kook is van spliterwten, waarvan de konsumptie reeds hoger 
ligt dan die van de hele erwten. 
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EEN MEERJARENPLAN VOOR HET ONDERZOEK VAN 
AKKERBOUWPEULVRUCHTEN 

door Prof. ir. W. J. Dewez 
Verantwoording 
1-. Het aandeel dat de peulvruchten bij de beteling van het bouwland in 
Nederland innemen, bedraagt nauwelijks 5%. Met dit cijfer voor ogen kan 
men zich afvragen of het wel de moeite waard is om aan zo'n „klein gewas" 
bij het onderzoek zoveel aandacht te schenken als door een „meerjarenplan" 
tot uitdrukking wordt gebracht? 
Nu is dat cijfer van 5% in zoverre misleidend dat het berekend is op alle 
bouwland in Nederland, zodat daarin ook grote gebieden meetelden waarin 
praktisch geen peulvruchten verbouwd worden. Het cijfer wordt anders en 
daarmede de betekenis van de peulvruchten voor de betreffende streken aan
zienlijk groter, indien wij het oppervlak peulvruchten betrekken op het opper
vlak bouwland in die streken van ons land waar deze gewassen regelmatig 
een plaats in het bouwplan vinden. Volgens de gegevens van het C.B.S. werd 
in 1956 88% van de peulvruchten op zeekleigrond verbouwd, terwijl uit de 
gegevens van het Verslag over de Landbouw in Nederland over 1955 blijkt, 
dat in dat jaar 10,6% van het oppervlak bouwland op de zeeklei (met akker
bouw en gemengd bedrijf) door peulvruchten ingenomen werd, (tegenover 
43,2% met granen, 12,7% met aardappelen, 12,1% met suikerbieten en 
12,2% met oliehoudende en vezelgewassen). 
Op grond van deze gegevens kan men dan ook gevoeglijk aannemen dat de 
peulvruchten voor een groot aantal van de akkerbouwbedrijven op de zee
klei van groot belang zijn. De cijfers van het C.B.S. over het aantal telers van 
peulvruchten in 1956 wijzen dit eveneens uit: 

telers van veldbonen 2.624 
telers van groene erwten 23.409 
telers van schokkers 3.342 
telers van kapucijners en grauwe erwten . 2.654 
telers van bruine en witte bonen . . . . 8.476 

Zelfs als wij aannemen, dat de telers van veldbonen, schokkers, kapucijners 
en grauwe erwten en ook een deel van de telers van stambonen dezelfde zijn 
als die welke ook groene erwten verbouwen, dan blijken er van een totaal 
aantal van ruim 35.000 land- en tuinbouwbedrijven op de zeeklei, toch 
zeker 25.000 bedrijven te zijn die peulvruchten in hun bouwplan hebben. 
Een en ander wijst er op dat de peulvruchten vooral voor de akkerbouw
bedrijven op de zeekleigronden ongetwijfeld van betekenis zijn. Zij dragen 
er toe bij om de vruchtbaarheidstoestand van de grond op peil te houden, 
vormen daardoor een gewilde voorvrucht voor andere gewassen, helpen mee 
om tot een goede arbeidsverdeling in het bedrijf te komen, waarbij nog komt, 
dat het werk, verbonden aan de teelt, de laatste jaren in toenemende mate ge
mechaniseerd kan verlopen. 
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2. Slechts een klein gedeelte van de jaarlijkse oogst aan droge peulvruchten 
blijft op de bedrijven waarop zij geteeld werden. Het grootste gedeelte vindt 
zijn weg in de sektor van de menselijke konsumptie. Behalve de noodzakelijke 
reiniging en sortering ondergaat het produkt daarbij geen verdere bewerking 
(spliterwten uitgezonderd) of industriële verwerking : het wordt toevertrouwd 
aan de zorg van de huisvrouw in de staat waarin het gewonnen werd. Even
tuele gebreken die het aankleven, zowel innerlijke als uiterlijke, vallen dien
tengevolge direct op en vormen een ernstig beletsel voor de afzet. 
Peulvruchten vormden reeds lang een gewild bestanddeel van het menu der 
Nederlandse gezinnen ; vroeger zelfs meer dan nu. Dank zij een intensieve, 
vooral deskundig gevoerde propaganda beweegt het verbruik zich de laatste 
jaren weer in een opgaande lijn. 
Nog steeds vormen peulvruchten een goede afwisseling in het gewone dage
lijkse menu, zij leveren bovendien waardevolle bestanddelen voor het dieet 
van de mens. Op zich is dit echter niet voldoende om voor de huisvrouw 
„gewild" te blijven: zij moeten ook met succes ingepast kunnen worden in 
de gewijzigde omstandigheden die er in het klaarmaken der maaltijden ont
staan zijn. De huisvrouw stelt haar eisen en dat zijn niet alleen eisen van 
dieet-kwaliteit, maar ook van kookkwaliteit. De producent (en de handel) 
zal hiermede zeker rekening moeten houden: hij zal het door hem gepro
duceerde zo goed mogelijk moeten trachten aan te passen aan de specifieke 
eisen die de afnemer stelt, de binnenlandse afnemer maar ook die van het 
buitenland. Want het grootste deel van de jaarlijkse opbrengst aan droge 
erwten moet zijn weg vinden naar het buitenland (Duitsland, Engeland, 
voor stambonen ook Scandinavië). 
Uit onderstaande gegevens van het C.B.S. blijkt dat het aandeel dat de 
peulvruchten in de export van akkerbouwproducten hebben, zeker de laatste 
jaren niet te verwaarlozen is. 

X f 1000 

Peulvruchten . . 
Cons, aardappelen 
Pootaardappelen 
Vlas (incl. afval) 
Land- en tuinb. zaden 

1950 

14.558 
32.296 
64.814 
40.205 
29.756 

1951 

30.359 
17.416 
60.569 
57.843 
32.589 

1952 

36.749 
46.565 
48.616 
65.963 
39.451 

1953 

31.298 
30.835 
66.731 
56.095 
40.921 

1954 

56.320 
17.192 
53.084 
51.834 
40.477 

1955 

47.616 
48.499 
56.783 
56.443 
43.640 

1956 

40.939 
87.690 
56.613 
54.423 
59.539 

3. Op de weg van producent naar konsument vormen de peulvruchten een 
belangrijk handelsartikel, niet alleen voor de groothandel in het binnenland 
en op het buitenland, maar ook voor de talrijke kleinhandelaren in de levens
middelenbranche. Voor de handel hebben zij nog het voordeel dat zij gemak
kelijk en gedurende langere tijd houdbaar blijven, zonder dat zij daarbij aan
merkelijk aan kwaliteit inboeten. 
Gezien de genoemde gunstige eigenschappen mag verwacht worden dat de 
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peulvruchten zich ook in de toekomst in de belangstelling van de Neder
landse akkerbouwers en de handel zullen blijven verheugen. In verband met 
de beteling van de gronden in de toekomstige IJselmeerpolders zal er zelfs 
met een uitbreiding van het oppervlak peulvruchten gerekend mogen worden. 
Een en ander d.w.z. handhaven en eventueel uitbreiden van de teelt, hangt 
echter nauw samen met de vraag of wij er in zullen slagen een oplossing te 
vinden voor de twee grote problemen waarmede verbouwer en handelaar in 
ons land m.b.t. de peulvruchten nog steeds te kampen hebben. 
Deze problemen zijn: 
1. de in ons klimaat steeds wisselende opbrengst, zowel de kwantitatieve 

als de kwalitatieve opbrengst; 
2. de steeds wisselende afzetmogelijkheden. 
Bij het wetenschappelijk onderzoek zal dan ook op het zoeken naar een op
lossing voor deze beide problemen in sterke mate de nadruk gelegd moeten 
worden. 
Daarnaast zal, met het oog op de toenemende spanning met mankracht in 
het Nederlandse akkerbouwbedrijf, aan de verdere doorvoering van de mecha
nisatie alle aandacht besteed moeten worden. 
Indien daarbij de opbrengst in kwantitatieve, maar vooral in kwalitatieve 
zin kan toenemen, zal zulks uiteraard welkom zijn. 

Onderzoek in twee richtingen 

Er is dus een teeltprobleem en een afzetprobleem. Wij zouden het laatste 
primair willen stellen. Het streven moet er op gericht zijn om ons een gere
gelde en vaste afzet in binnen- en buitenland te verzekeren. Daartoe is aller
eerst nodig, dat wat wij te bieden hebben voortdurend van uitnemende kwa
liteit is en in zijn kwaliteitsklasse tegen concurrerende prijs ook steeds ge
leverd kan worden. Wij zeggen met opzet „in zijn kwaliteitsklasse:" de con
sument wil voor goede kwaliteit peulvruchten steeds een goede prijs betalen, 
hij past er echter voor om slechte waar met goed geld te beleggen. 
Het afzetprobleem stoelt zodoende tot zekere hoogte op het teeltprobleem. 
Om onze afzet van peulvruchten veilig te kunnen stellen en nog uit te breiden, 
zullen wij onze klanten regelmatig tegen redelijke prijzen van een kwaliteits-
produkt moeten kunnen voorzien. Daar zijn we helaas nog niet aan toe, 
want de teelt van peulvruchten is een onzekere teelt. Het komt nog te veel 
voor, dat de oogst maar zeer matig is, zeer matig vooral in de kwaliteit van 
het produkt dat de consument geboden wordt. Deze wendt zich dan af en 
zoekt zijn behoefte aan peulvruchten elders te dekken als hij al niet geheel 
of grotendeels de peulvruchten als zodanig in de steek laat. 
Het onderzoek in het belang van de peulvruchten wijst dientengevolge in 
twee richtingen : de een naar de consument en de andere naar de teler. Wij 
zullen beide richtingen moeten laten verkennen, nagaan welke obstakels 
wij daarbij tegenkomen en middelen moeten beramen om deze te verwijderen. 
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Nu zou het onjuist en onrechtvaardig zijn te willen beweren dat er tot nu 
toe niets aan het onderzoek t.b.v. de peulvruchten gedaan werd. Integen
deel door verschillende instanties is in de gememoreerde richtingen reeds 
veel werk verzet. De tijd (en de nood) dringt om het werk meer doelbewust 
te richten en het ook zodanig uit te breiden dat men een oplossing van de 
gestelde problemen sneller en dichter nabij komt. Daarom heeft het bestuur 
van de P.S.C, een commissie, de zgn. akkerbouwcommissie, in het leven ge
roepen, om haar van advies te dienen inzake de gewenste coördinatie en 
uitbreiding van het onderzoek. Deze commissie heeft zich trachten te oriën
teren over de stand van zaken in het onderzoek en zich vervolgens beraden 
over de te nemen maatregelen m.b.t. het onderzoek in de diverse factoren 
die de beide hoofdproblemen samenstellen. Zij heeft zich vervolgens voor 
elk van deze factoren laten voorlichten door de terzake meest deskundigen. 
Het rapport van hare bevindingen werd voorgelegd aan het bestuur der 
P.S.C., dat aan de hand daarvan een meerjarenplan voor het peulvruchten-
onderzoek vaststelde. 
Het woord „meerjarenplan" wijst op een gerichtheid en in zekere zin ook 
op een coördinatie in het onderzoek, het duidt echter vooral aan dat het 
onderzoek zich voor de meeste projecten over meerdere jaren zal moeten 
uitstrekken en dat de vereiste middelen dientengevolge ook voor meerdere 
jaren ter beschikking zouden moeten zijn. Het is geenszins de bedoeling dat 
de P.S.C, het onderzoek zelf ter hand gaat nemen, zij wil slechts entameren 
dat die instanties, die voor bepaalde onderdelen het best zijn ingericht dit 
onderzoek ter hand nemen en hen daarbij zo nodig behulpzaam zijn in het 
verkrijgen van de noodzakelijke middelen. 
Aangezien deze middelen niet onbeperkt ter beschikking staan, werd een 
urgentie-programma voor de eerstkomende 5 jaren opgesteld. Indien bin
nen die tijd een bepaald onderzoek succesvol beëindigd werd of ondertussen 
als minder urgent beschouwd kan worden, kan een ander onderzoek, vooral 
als dit inmiddels van groot belang werd, daarvoor in de plaats komen. 
Het ligt verder inde bedoeling om jaarlijks de stand van zaken op te maken 
en een verslag uit te brengen over de gemaakte vorderingen in het onderzoek. 

Het programma van onderzoek voor de eerstkomende jaren 

Zoals reeds gezegd spitst zich dit voornamelijk toe op een tweetal problemen, 
nl. : het vergroten van de oogstzekerheid en het vergroten van de afzet. 

A. VERGROTEN VAN DE OOGSTZEKERHEID 

I. Oorzaken van een slechte opbrengst en (of) kwaliteit kunnen zijn: 

a. ongunstige weersomstandigheden, vooral tijdens de bloei en de rijping; 
b. een ongunstige vruchtbaarheidstoestand van de grond als gevolg van 

gebreken t.a.v. : 
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1. de structuur ; 
2. de bemestingstoestand; 
3. de waterhuishouding ; 
4. de bodemfauna en -flora (aaltjes, bodemschimmels, bacteriën, e.d.). 

c. het voorkomen van onkruiden, van ziekten en plagen ; 
d. minder juiste teelt- en oogstmethoden; 
e. onjuiste manier van bewaren. 

II. Middelen ter verbetering 

Aan het weer kan men weinig veranderen. Wel kan men trachten een plant 
te kweken, die aan ongunstige weersomstandigheden een grotere weerstand 
biedt en er minder onder lijdt. Anderzijds kan de verbouwer, door het treffen 
van geëigende maatregelen, de plant of het gewonnen produkt tegen on
gunstige weersomstandigheden trachten te beschermen of althans de on
gunstige uitwerking daarvan trachten af te zwakken. 

Een en ander geldt eveneens t.a.v. plantenziekten, aaltjes, schadelijke 
insecten, ongunstige bodemomstandigheden enz. Men kan de nadelige 
invloed, die van een bepaalde schimmel op het gewas uitgaat voorkomen 
door een ras te kweken (en te telen) dat zich tegen de aantasting door die 
schimmel verzet door resistentie of er weinig gevoelig voor is, maar men 
kan ook de plant tegen de aantasting beschermen en de schimmel vernieti
gen voordat hij schade kan aanrichten. Indien men langs beide wegen tot 
het gestelde doel zou komen, dan zou de eerste weg voor de verbouwer het 
meest verkieselijk zijn, omdat hij als regel de minst omslachtige en minst 
kostbare is. 

Het kweken van resistente of tolerante rassen is echter, mede gezien het 
veelvuldig voorkomen van verschillende fysiologische stammen van de be
treffende parasiet, geen gemakkelijke taak. Het is immers niet alleen vol
doende een ras te kweken dat de eigenschap van resistentie tegen een be
paalde schimmel in zich bergt, het mag bovendien niet te kort schieten in de 
overige gewenste eigenschappen, zoals een goed produktievermogen, goede 
kwaliteit, enz. 
Men zal daarom, naast de veredeling, het onderzoek inzake verbetering van 
ziektebestrijding, van teelt- en oogstmethoden verbetering van de vrucht-
baarheidstoestand van de grond e.d.m. gelijktijdig moeten intensiveren. 
In het meerjarenplan worden dientengevolge de navolgende middelen ter 
verbetering van de oogstzekerheid aangegeven : 

a. het kweken van meer oogstzekere rassen, waarbij voor erwten voorshands 
de nadruk wordt gelegd op : 
onderzoek naar de mogelijkheid om 

1. rassen te kweken met steviger stro (die van de grond blijven zodat zij bij 
regenweer minder lijden); 

2. idem om rassen te kweken met een goede mate van resistentie tegen 
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schimmels als Ascochyta, Mycosphaerella, Botrytis, en Fusarium; 
mogelijke resistentie tegen het erwtencystenaaltje; 

3. idem om de peul- en zaadzetting onder regenachtige omstandigheden te 
verbeteren; 

4. idem om het openspringen der peulen te verminderen ; 
5. voor stambonen het aanleggen van een geniteurscollectie waarin onder 

meer de navolgende eigenschappen voorkomen: produktiviteit, sterk 
opgaand en stevig gewastype, droogteresistentie, koude-resistentie, 
ziekten-resistentie (vetvlekken- en vlekkenziekte, Ascochyta spikkel-
ziekte, virus 1, virus 2 en stippelstreep), smal en diepgaand wortelstelsel, 
zeer goede consumptiekwaliteit; 

6. Onderzoek naar de mogelijkheid om van de belangrijkste soorten en 
kwaliteitstypen produktieve en oogstzekere rassen te kweken. 

b. om geëigende maatregelen te kunnen nemen ter verbetering van de gevolg
de wijze van telen der peulvruchten zal men allereerst goed georiënteerd moe
ten zijn omtrent de eisen, die het gewas in het algemeen aan de vruchtbaar-
heidstoestand van de grond, de bemesting, de standruimte, de zaaidiepte enz. 
stelt. Een jarenlange praktijkervaring, aangevuld met incidentele onder
zoekingen t.a.v. bepaalde onderdelen in de teelt, heeft weliswaar een goed 
fundament gelegd om tot een succesvolle teelt te komen, maar er zijn toch nog 
enkele lacunes aan te wijzen. 
Zo zijn wij nog maar matig georiënteerd omtrent de 
7. ontwikkeling en de activiteit van het wortelstelsel bij onze peulvruchten, 

meer in het bijzonder van de verschillende rassen. Uitbreiding van de 
kennis dienaangaande kan van belang zijn bij het bepalen van de ge
wenste bemestingsmethode, de juiste wijze van schoffelen (vooral bij 
stambonen), de diepte van zaaien, terwijl ook de kweker er zijn nut mee 
kan doen o.a. bij het zoeken naar rassen, die schoffelen goed verdragen, 
grotere droogteresistentie bezitten e.d.m. Onderzoek inzake beworteling 
bij stambonen en erwten zal in de komende jaren door de desbetreffende 
afdeling van het I.B. te Groningen worden verricht. 

8. Wij hebben er reeds op gewezen, dat ongunstig weer tijdens de bloei na
delig kan zijn voor de bevruchting en de zaadzetting. Wij denken hierbij 
niet alleen aan teveel regen, maar ook aan de invloed van hitte, vooral 
bij veldboon en lupinen. Meer in het bijzonder t.b.v. het kweekwerk 
zou een betere oriëntatie in het fysiologische gebeuren tijdens deze periode 
in de ontwikkeling der planten van groot belang zijn. Door het I.B.S. te 
Wageningen zal in deze nader onderzoek verricht worden. 
Naast deze algemene problemen, die op de peulvruchten als zodanig be
trekking hebben en deels met verschillende onderdelen in de teelt in 
verband staan, zijn er nog een aantal kwesties die of op de teelt onder 
bepaalde omstandigheden, b.v. op zandgrond, of op de afzonderlijke 
rassen betrekking hebben. In bijna alle gevallen werd hierover, soms in 
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samenhang met andere problemen, onderzoek verricht; het is echter ge
wenst, dat meer gegevens ter beschikking komen door een meer intensief 
en op peulvruchten gespecialiseerd onderzoek. 
Als zodanig worden genoemd: 

9. de stikstof bemesting bij stambonen; 
10. rijenbemesting bij stambonen en erwten; 
11. beregening op zandgronden ; 
12. invloed van de vruchtopvolging; 
13. zaaidiepte (met het oog op eggen en in de rij wieden met dunmachines) ; 
14. standruimte; 
15. hoeveelheid zaaizaad; 
16. onkruidbestrijding met chemische middelen. 
Uiteraard staan verschillende van deze kwesties met elkander en met andere 
zaken (b.v. vruchtopvolging en optreden van aaltjes) in verband. 

c. Aantasting door plantenziekten en schadelijke insecten ; bestrijding 
Het is algemeen bekend, dat de peulvruchten door een groot aantal schim
mels, en verder door bacteriën, viren en aaltjes belaagd worden en ernstig in 
hun ontwikkeling en groei gehinderd kunnen worden. Met erkentelijkheid 
mogen wij constateren, dat het onderzoek in deze door de daartoe geroepen 
instanties tot nu toe krachtig werd aangepakt en dat na bestudering van de 
levenswijze van de parasiet, inzake zijn bestrijding reeds vele goede adviezen 
konden worden uitgebracht, waarmee de praktijk haar voordeel kon doen. 
Er zijn echter t.a.v. enkele veel voorkomende gevaarlijke parasieten nog 
altijd lacunes in ons weten, terwijl bovendien telkens weer opnieuw meer of 
minder gevaarlijke belagers van onze peulvruchten opduiken. 
Het is daarom gewenst om de desbetreffende onderzoekinstanties i.e. het 
Inst. voor Plantenz. Onderzoek (I.P.O.) en de P.D. te Wageningen meer 
middelen te verschaffen, opdat zij zich zo intensief mogelijk op de oplossing 
van bepaalde problemen kunnen concentreren. Dergelijke problemen zijn: 
17. de bestrijding van diverse schimmelziekten bij erwten en bonen; 
18. de bestrijding van de erwtenbladluis (ter voorkoming van de versprei

ding van het topvergelingsvirus bij erwten) ; 
19. het onderzoek naar de zgn. „vroege verbruining" bij erwten; 
20. onderzoek naar de mogelijkheden van bestrijding van schimmelziekten 

en van vetvlekkenziekte bij stambonen met antibiotica; 
21. onderzoek naar de invloed van de grondsoort en de vruchtwisseling 

m.b.t. vrijlevende aaltjes bij erwten. 
22. voor het veredelingswerk is het bovendien van belang dat de kwekers 

over goede inoculatiemethoden kunnen beschikken bij het zoeken naar 
resistente rassen. 

d. oogst, dorsen, drogen en bewaren 
Een bijzonder kritieke periode in de ontwikkeling van de peulvruchten is de 
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rijpingstijd en de tijd van de narijping op het veld. Valt in deze tijd veel regen, 
dan zal vooral het min of meer topzware erwtengewas plat tegen de grond 
gaan en daardoor aan het gevaar van schimmelen, openspringen der peulen 
en zelfs rotten worden blootgesteld, (zodat het soms zelfs niet meer de moeite 
loont om het gewas te maaien). 
Bovendien is het leed nog niet geleden als het gemaaide gewas op de ruiter 
staat, de achteruitgang in kwaliteit zet zich dan nog voort. 
Het is begrijpelijk, dat reeds lang o.a. door proefnemingen 
23. inzake de meest gewenste droogmethoden op het veld, getracht is om 

deze kritieke - en bovendien veel arbeid eisende - periode in de teelt 
van erwten, stambonen en lupinen af te zwakken. In het meerjarenplan 
is daarbij vooral gedacht aan het kunstmatige drogen van het gemaaide 

24. gewas zonder dat dit op ruiters geplaatst wordt (mede ter besparing van 
arbeid), waarbij voor daartoe geschikte rassen mogelijk(?) volstaan kan 
worden met alleen de peuldragende gedeelten van het loof te oogsten en 
te drogen. 

25. In het kader van dit onderzoek werd in het meerjarenplan steun aan de 
oprichting en inrichting van een Proefboerderij voor het drogen opge
nomen. 

26. Samenhangend met het onderzoek van de problemen die verband hou
den met het oogsten, dorsen en drogen, is het mede van belang het ge
wenste rijpheidsstadium bij de verschillende typen rijp te oogsten erwten 
nader te bestuderen ; dit vooral in verband met de kwaliteit. 

B. HET VEILIG STELLEN EN VERGROTEN VAN DE AFZET 

Om te beginnen zouden wij hierbij nogmaals de nadruk willen leggen op de 
noodzaak goed op de hoogte te zijn van de eisen van de konsumenten in 
binnen- en buitenland. Daarbij mogen wij aannemen, dat wij de binnenlandse 
situatie momenteel redelijk goed kennen; de situatie in de landen die belang
rijke hoeveelheden peulvruchten van ons afnemen, is echter onvoldoende 
bekend. Zowel voor binnen- als buitenland dienen wij bovendien voort
durend in het oog te houden, dat de wereld van heden ten aanzien van voe
dingsgewoonten zeer dynamisch geworden is. 
27. Bestudering van de voedingsgewoonten enz. in het buitenland vormt dan 

ook een onderdeel van het meerjarenplan. 
Omdat de afzet zo nauw samenhangt met de kwaliteit van het produkt, 
dat de konsument in binnen- en buitenland geboden wordt, zal zeer veel 
aandacht aan de verbetering van de kwaliteit geschonken moeten wor
den. Deze kwaliteit is weer van vele faktoren afhankelijk en daarom zal 
bij het onderzoek naar een gelukkig samenspel van verschillende instan
ties gezocht moeten worden. 
Allereerst zouden wij bij dit samenspel de kwekers willen betrekken. 
Grotere oogstzekerheid omvat automatisch reeds een verbetering van de 
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kwaliteit, vooral van de uiterlijke kwaliteit. Daarnaast zijn er echter nog 
speciale wensen m.b.t. de kwaliteit, vooral innerlijke kwaliteit, die in het 
meerjarenplan aan de kwekers worden voorgelegd. Als zodanig gelden: 

28. 1) het onderzoek naar de mogelijkheid om gele erwtenrassen te kweken 
(vooral met het oog op de wensen van de duitse konsument), welke in 
de normale erwtengebieden geteeld, produktief en oogstzeker zijn en 
die een goede gele kleur en goede kookkwaliteit opleveren; 

29. 2) onderzoek naar de mogelijkheid om schokkerrassen te kweken, die in 
gekookte toestand heel blijven, een zachte schil hebben en inwendig 
van zalvige struktuur zijn (om tegemoet te komen aan de wensen van 
engelse afnemers); 

30. 3) het kweken van rassen die snel gaar koken en dan een zachte schil en 
een zachte inwendige struktuur hebben (kapucijners en rozijnerwten), 
dan wel een goede soep opleveren (ronde groene en ronde gele erwten) ; 

31.4) onderzoek naar de mogelijkheid om erwtenrassen te kweken, die geen 
„spatters" leveren. 

De voornaamste faktor, nl. het weer, buiten beschouwing gelaten, kunnen 
ook allerlei andere omstandigheden, die de ontwikkeling en groei van het 
gewas mede bepalen, hun invloed op de kwaliteit van het produkt uitoefenen. 
Dat dit zo is, heeft het reeds sedert jaren doorlopend uitgevoerde onderzoek 
van de kwaliteits-experte Mej. Veenbaas voldoende aangetoond. Voor ver
schillende faktoren zijn wij dan ook reeds behoorlijk georiënteerd, voor 
andere is echter nog aanvullend kwaliteitsonderzoek nodig. Wij noemen 
slechts : 
32. de mogelijke invloed, die van chemische onkruidbestrijdingsmiddelen, 

van fungiciden en insecticiden, b.v. via grond en wortelstelsel of van ver
pakkingsmateriaal e.d. tijdens opslag en transport op de inwendige 
kwaliteit van het produkt zou kunnen worden uitgeoefend ; 

33. de invloed die de grondsoort, eventuele beregening, de bemesting, en 
vooral de oogst-, droog- en bewaringsmethoden op de konsumptie-
waarde van het produkt kunnen hebben. 

Voor zover dan ook op het meerjarenplan onderzoekingen op een of meer 
van de bovengenoemde gebieden opgenomen werden, zullen de resultaten 
slechts volledig zijn indien zij met onderzoek betreffende hun invloed op de 
kwaliteit aangevuld worden. 
Dat betekent, dat de desbetreffende afdeling van het Proefstation voor 
Akker- en Weidebouw (P.A.W.), die onder leiding van mej. Veenbaas staat, 
op nog hoger toeren zal moeten gaan draaien dan zij tot nu toe reeds deed, 
vooral als zij daarbij nog t.a.v. het onderdeel kwaliteit, de nodige steun aan 
het werk van de kwekers wil verlenen. 

Om enige invloed te kunnen uitoefenen op grote fluktuaties in de prijzen, 
samenhangend met de oogstresultaten, zou het van belang zijn indien 
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men bij een grote oogst een deel van die oogst zonder verlies aan 
34. kwaliteit tot een volgend seizoen bewaarde. Onderzoek naar de meest 

gewenste bewaarmethode (bij verschillende temperaturen en luchtvoch-
tigheden) in samenhang met kwaliteitsonderzoek is dan ook van belang. 
Indien de konsument de peulvruchten niet alleen ziet als een welkome 
afwisseling in het dieet, maar bovendien overtuigd is, dat zij voor zijn 
voeding een bijzondere waarde vertegenwoordigen, dan zal dit er toe 
bijdragen om hem tot een geregelde afnemer te maken. 

35. Aangezien onze kennis omtrent de voedingswaarde van erwten en bonen 
nog lacunes vertoont, werd het nuttig geoordeeld om hieromtrent reeds 
door het Centraal Instituut voor Voedingsonderzoek (C.I.V.O.) begon
nen onderzoek met bruine bonen uit te breiden tot.andere stambonen, 
groene erwten en kapucijners. Het betreft hier een: 
a) totaal aminozuuronderzoek; 
b) onderzoek naar de netto eiwitwaarde en de verteerbaarheid ; 
c) onderzoek naar limiterende aminozuur 
om op grond van de daarmee opgedane kennis, mede aan de hand van 
literatuurgegevens, suggesties te kunnen doen over de samenstelling 
van maaltijden met een zo gunstig mogelijke voedingswaarde van het 
eiwit. 

36. Bovendien zal de invloed van de kookduur op de voedingswaarde, zowel 
bij een goed- als bij een slechtkokend ras, worden nagegaan, alsmede het 
verschil in voedingswaarde van een goedkokend en een slechtkokend 
ras bij normale kooktijd. 

Indien men de verschillende objecten uit het bovenstaande programma 
groepsgewijze samenvoegt, dan blijkt dat vooral aan het kweekwerk een 
groot aandeel in de verbetering van oogstzekerheid en kwaliteit der peul
vruchten werd toegedacht. 
Zelfs zouden wij aan het reeds genoemde onderzoek op het gebied van de 
veredeling als onderdeel van het meerjarenplan nog moeten toevoegen : 
37. onderzoek naar de mogelijkheid om van erwten rassen te kweken, die 

basaal sterk vertakken en daardoor een flink aantal peuldragende sten
gels vormen (vergroten van de opbrengst in het algemeen) ; 
38. veredelings- (en ander onderzoek) naar de mogelijke voordelen van het 

multipod-type bij erwten; 
39. het opstellen van een „blauwdruk" („Blue print") voor de erwtenver-

edeling. 

Het is ontegenzeggelijk geen geringe taak, die aan de kwekers en de Stich
ting voor Plantenveredeling is toegedacht en het is dan ook begrijpelijk, dat 
zich dit werk over meerdere jaren zal uitstrekken. 
Aan de S.V.P. die vooral het grondleggend onderzoek voor de meeste van de 
genoemde objecten zal verrichten, zullen daartoe de nodige middelen ter be
schikking gesteld moeten worden. 
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Het ontwikkelde programma van onderzoek heeft uitsluitend betrekking op 
„droge" landbouwpeulvruchten en wel op erwten en stambonen (Phaseolus-
soorten). 
In verband met dit laatste komt misschien de vraag naar voren of er t.a.v. 
de veldbonen (Viciabopen) en de lupinen geen problemen bestaan, die de 
moeite waard zijn om nader bestudeerd te worden. 
Dergelijke problemen zijn er zeer zeker. Voor de lupinen werd hier tot nu 
toe reeds veel aandacht aan besteed en verwacht wordt dat dit ook in de toe
komst zo zal blijven, zodat de lupinen niet direct in het meerjarenplan opge
nomen werden. De betekenis van de veldbonen voor de Nederlandse land
bouw is in vergelijking met die van de erwten en stambonen zo gering ge
worden, dat men gemeend heeft de veldbonen voorshands buiten het onder
zoek van het meerjarenplan te moeten houden. 

Ten behoeve van de lezer volgt hieronder tenslotte een samenvattend over
zicht van het onderzoek in het kader van het meerjarenplan, gerangschikt 
naar groepen en met opgave van de onderzoekende instanties. 
In de toelichting werden de afzonderlijke Objekten van een nummer voor
zien, zodat voor een nadere motivering naar dit nummer wordt verwezen. De 
tussen haakjes geplaatste nummers geven Objekten aan, waarvoor het onder
zoek of reeds eerder ter hand genomen werd en nog lopende is, of voorshands 
minder urgent geacht wordt. 

Samenvatting onderzoek meerjarenplan 

ERWTEN 

I. Veredeling 
l-2-3^-8-28~29-(30)-31-37-(38)-39 
Kwekers en Stichting v. Plantenveredeling. 

II. Teelt 
7-(10) 
Instituut v. Bodemvruchtbaarheid 
8~(16) 
Instituut v. Biologisch en Scheikundig Onderzoek 
(11)-(12)-13-(14)-(15) 
Proefstation voor Akker- en Weidebouw 

III. Ziekten en plagen 
17-18-19-22 
Instituut v. Plantenziektekundig Onderzoek 
(17)-21 
Plantenz. Dienst 
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IV. Oogst, dorsen, drogen en bewaren 
24-34 
Instituut v. Bewaring en Verwerking v. Landbouwprod. 
25 
Instituut v. Landbouwtechniek en Rationalisatie 
(23M26) 
Proefstation v. Akker- en Weidebouw 

V. Kwaliteit en Voedingswaarde 
35-36 
Centraal Inst. Voedingsonderzoek 
27-32-33-34 
Proefstation v. Akker- en Weidebouw 

STAMBONEN 

I. Veredeling 
5-6 
Stichting v. Plantenveredeling 

II. Teelt 
7-(9)-10 
Instituut v. Bodemvruchtbaarheid 
11-12-13-14-15 
Proefstation v. Akker- en Weidebouw 

III. Ziekten en Plagen 
17-20-22 
Instituut Plantenz. Onderzoek 
(17) 
Plantenz. Dienst 

IV. Oogst, dorsen, drogen en bewaren 
24-34 
Instituut v. Bewaring en Verwerking v. Landbouwprodukten 

V. Kwaliteit en Voedingswaarde 
35-36 
Centraal Instituut Voedingsonderzoek 
27-32-33-34 
Proefstation v. Akker- en Weidebouw 
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